
ΤΕΤΑΡΤΗ 15 MA.fOY 1994 ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 

Σ 
το Λονδίνο η 

κυπριακή παροι
κία μιλά με μεγάλη 
υπερηφάνεια για 

Δ ΚΥΠΡΟΣ ΝΙΚΟ Α-1-ΔΗΣ 

Ένας Κύπριος διευθύνει 

τον δρα Κύπρο Νικολαίδη, που 
διευθύνει από μερικά χρόνια 
τώρα το Κέντρο Ερευνών του 
Νοσοκομείου του Kings 
College. Γενέτειρά του η Πά· 
φος, γιος του γιατρού και πο· 
λιτευτή Ηρόδοτου Νικολαίδη, 
πήγε στο Λονδίνο για σπουδές 
πριν 25 χρόνια, πήρε δίπλωμα 
στον κλόδο της ιατρικής και 
βιοχημείας, ειδικεύτηκε στον 

κλάδο της γυναικολογίας και 
προγεννητικής και από το '92 
διευθύνει το Κέντρο Ερευνών 
του Πανεπιστημίου. 

στο Λονδίνο τις έρευνες στην 

Η συνάντηση ορίστηκε στο 
γραφείο του. Η γραμματέας 
του μου είπε πως ο δρ Κέϋ, 
έτσι τον λένε, θα ερχόταν από 

στιγμή σε στιγμή. Τριγύρω, 
στους τοίχους, έργα του Δια

· μαντή και του Αντρέα Χαρα· 
λαμπίδη. Όταν ήρθε μπήκαν 
αμέσως πίσω του δύο-τρεις 
γιατροί, που τον περίμεναν 
στον διάδρομο, για να του με
ταφέρουν κάτι, να ζητήσουν 
μια συμβουλή. Κι εκείνος 
απλός, αλλά νευρwδης, όλο 
δυναμισμό απαντούσε στις 
ερωτήσεις, έδινε οδηγίες. Σε 
λίγο θ' άρχιζε να ξεδιπλώνει 
τις σκέψεις του με σαφήνεια 
και καθαρότητα ακόμη και στα 
θέματα της αυστηρά δικής του 
ειδικότητας. 

Πιο κάτω δίνω σε περίληψη 
την συνέντευξη που μου πα
ραχώρησε για το <<Βήμα της 
Κύπρου». 

τρύπα στην σπονδυλική στή
λη , που γεννιούνται με παρά
λυση και διανοητική καθυ
στέρηση κι;χι ανακάλυψα ότι ο 
εγκέφαλος και το κρανίο είχαν 
σχήμα λεμονιού και μπανά-

• Δρ Νικολαίδη, τί θα λέγατε νας, χαρακτηριστικά ονόματα 
να ξεκινούσαμε τη συνομιλία που έδωσα για να βοηθήσω 
μας από το αντικείμενο των όλους όσους ασχολούνται με 

. πολύ σημαντικών ερευνών τις έρευνες στον τομέα αυτό. 
σας; Αντιλαμβάνομαι, ότι εί- Στα ίδια πλαίσια ανακάλυψα 
στε ένα πολύ σημαντικό όνομα , πιο πρόσφατα, ότι στον τρίτο 
στον επιστημονικό κόσμο. μήνα της εγκυμοσύνης, έμ
Κατ' αρχήν θα θέλατε να μας βρυα που έχουν το σύνδρομο 
δώσετε κάποια στοιχεία για το του μογγολισμού έχουν περισ
πώς ξεκινήσατε, πώς βρεθή· σότερο υγρό στον λαιμό, που 
κατε σ' αυτήν την τόσο υπεύ· μπορεί να επισημανθεί πολύ 
θυνη θέση; εύκολα στις 11 εβδομάδες της 

- Ευχαρίστως! Ήρθα στην κύησης. 

Αγγλία το 1970, σπούδασα στο Αυτές είναι οι δικές μου 
Πανεmστήμιο του Λονδίνου ανακαλύψεις στον τομέα της 

. Ιατ~ι!'ή, "" "~g~. ,.,, , Βιοχημεία- προγεννητικής διάγνωσης και 
Φυσιολογια, στη συνέχεια μπορώ να πω, ότι έχουν γίνει 
εξειδικεύτηκα στον κλάδο της παγκόσμια αποδεκτές. Αυτή 
μαιευτικής-γυναικο~ογίας και την σ~ιγμ~ ~χει .~~κι1?Ψ fb_ιq 
α1UΠΟ1982 ασχολουμαι μετηv~« • ti<<ttρ'ix~ι , ου στσχεϋ'ει να 
έρευνα της προγεννητικής δtά- δώσ~ι;στην κάθε έγκυο Ύυtι"!Χί
γνωσης και θεραπείας του εμ- κα, ανεξάρτητα από την ηλι
βρύου. Το 1986 έγινα διευθυ- κία, παγκόσμια, την ευχέρεια 
ντής της κλινικής ενδομητρι- υπερηχογραφήματος στην Ιlη 
κής ιατρικής στο Πανεmστή- και την 20ή εβδομάδα της 
μιο του Λονδίνου. Το '92 έγινε εγκυμοσύνης. Αυτά όσον αφο
ειδική πανεπιστημιακή έδρα ρά την διάγνωση. 
στον τομέα αυτό και τοποθε- Όσον αφορά την κλινική 
τήθηκα εmκεφαλής της. θεραπεία περιέγραψα μεθό-

• Θα θέλατε να δώσετε κά· δους με τις οποίες μπορούσες 
ποιες περισαpτερες πληροφο· να κάνεις μετάγγιση αίματος 
ρίες στους αναγνώστες μας στο έμβρυο πρωτού γεννηθεί, 
γύρω από τις έρεύvες, που κυρίως σε γυναίκες που έχουv 
παρακολουθούνται, απ' ό,τι ομάδα αίματος ρέζους αρνητι
αντιλαμβάνομαι, με μεγάλο κό. Ένα ποσοστό αυτών των 
ενδιαφέρον από την ιατρική γυναικών δημιουργούν αντι
οικογένεια; σώματα στο δικό τους αίμα, τα 

- Την δεκαετία του '80, με οποία περνούν μέσα από τον 
τους υπερήχους, είχε γίνει ξε- πλακούντα και καταστρέφουν 
κάθαρο, ότι θα μπορούσες να το αίμα του εμβρύου. Στις σο
εξετάσεις το έμβρυο και να βαρές περιπτώσεις το έμβρυο 
εmσημάνεις τις οποιεσδήποτες γίνεται αναιμικό, πα~αίνει 
μορφολογικές ανωμαλiες από καρδιακή ανεπάρκεια και πε
την περίοδο της κύησης. Πα- θαίνει πριν γεννηθεί. Σ' αυτές 
ράλληλα χρησιμοποιώντας τις περιπτώσεις με μεταγγίσεις 
υπερήχους θα μπορούσαν να αίματος στο έμβρυο, που γίνο
διοχετευθούν χειρουργικά ερ- νται κάθε δύο-τρεις εβδομάδες, 
γαλεία στη μήτρα για μια σει- το 90% των εμβρύων μπορούν 
ρά επεμβάσεις στο έμβρυο. Δύο να σωθούν. Τα τελευταία 10 
είναι οι βασικές έρευνες, που με χρόνια αντιμετώπισα πάνω 
έκαναν κάπως γνωt:rtό. Η πρώ- από 500 τέτοιες περιπτώσεις! 
τη ήταν στον τομέd της καλύ- Παράλληλα υπάρχει μια 
τερης προγεννητιΚΊiς διάγνω- άλλη ασθένεια, στην οποία η 
σης. Είχα μελετιΊσει έμβρυα με μητέρα δημιουργεί αντισώμα-

' προγεννητι κη 

Συνομιλία με τον ΠΑΝ. ΠΑΙΟΝΙΔΗ 

τα, τα οποία καταστρέφουν τα 
αιμοπετάλια στο έμβρυο. 
Όταν ελαττωθούν τα αιμοπε
τάλια σε σοβαρό βαθμό τότε 
στο έμβρυο προκαλούνται αι
μορραγίες στον εγκέφαλο. Σ' 
αυτές τις περιπτώσεις με με
ταγγίσεις αιμοπεταλίων στο 
έμβρυο, που γίνονται κάθε 5 με 
6 μέρες, μπορείς ν' αποτρέψεις 
τις αιμορραγίες του εμβρύου. 
Άλλες χημικές επεμβάσεις 

που μπορούν να γίνουν στο 
έμβρυο είναι αυτές γι' από
φραξη του ουρητικού συστή
ματος. Σε ορισμένα αγόρια 
υπάρχουν βαλδίβες, κρεατά
κια, στον ουρητήρα και σαν 

αποτέλεσμα τα έμβρυα δεν 
μπορούν να ουρήσουν, η πίεση 
στην ουροδόχο κύστη ανεβαί
νει και σαν αποτέλεσμα κατα
στρέφονται τα νεφρά. Σε τέ
τοιες περιπτώσεις περνώ σμίλες 
μέσα από την κοιλιά της μητέ
ρας και μέσα από αυτές τις 
σμίλες περνώ καθετήρες, μέσα 
από τους οποίους απορροφού
νται τα ούρα του εμβρύου. 
Παρόμοιες επεμβάσεις έκανα 
σε έμβρυα στα οποία εmση
μάνθηκαν υγρά γύρω από την 

καρδία και μέσα στον θώρακα 
γύρω από τους πνεύμονες. 

Πιο πρόσφατα περιέγραψα 
μέθοδο με την οποία εισάγεται 
τηλεσκόmο στη μήτρα και σε 
περίπτωση που εmσημαίνο
νται έμβρυα, με κοινό κυκλο
φοριακό σύστημα στον πλα
κούντα, χρησιμοποιώ λέίζερ 
για τον διαχωρισμό των δύο 
κυκλοφοριακών συστημάτων . 
Ο ρόλος που έχει παίξει η 

μονάδα μου είναι στο να μετα
φέρει πολλά απ' αυτά που 
έχουμε μάθει από την εξωμη
τρική ιατρική - τεχνολογίες -
στην διάγνωση και θεραπεία 
του εμβρύου πριν γεννηθεί. 

• Ολ' αυτά τα τόσα αξιόλογα 
αποτελέσματα της μονάδας 
σας πώς εκτιμούνται από την 
διεθνή ιατρική κοινότητα; 

- Έχουμε, πιστεύω, τις πε
ρισσότερες διεθνείς δημοσιεύ
σεις σ' επιστημονικά περιοδι
κά από οποιαδήποτε άλλη μο
νάδα, nου ασχολείται με πα
ρόμοιο κύκλο ερευνών. Ταυ-

τιSχρονα τα αποτελέσματα των 
ερευνών της μονάδας μας πα
ρουσιάζονται σε διεθνή συνέ
δρια και αναγνωρίζονται πα
γκόσμια. Η δική μου εκστρα
τεία στοχεύει στο να μπουν 
στην πρακτική παγκόσμια 
όλες αυτές οι ανακαλύψεις. 
Πρέπει σε τελευταία ανάλυση 
να επωφελούνται των ερευνών 
αυτών όλοι οι άνθρωποι και 
όχι απλώς ένα μικρό ποσοστό 
στις προηγμένες χώρες. 

• Βλέπω εδώ κ. Νικολα'fδη, 
ότι σας περιστοιχίζει πολύ 
έντονα η Κύπρος. Βλέπω έργα 
του Διαμαντή, του Αντρέα 
Χαραλαμπίδη, στον διάδρομο 
έξω υπάρχουν έργα άλλων 
Κυπρίων ζωγράφων. Βλέπω 
δηλαδή, ότι μεταφέρετε την 
Κύπρο μέσα σας. Μια ερώτη
ση που θα ήθελα να υποβάλω 
είναι η εξής: Όταν ήρθατε εδώ 
γtα σπουδές και μετά στο Πα· 
νεπιστιfμιο κι όταν μπήκατε 
στον απαιτητικό χώρο της 
επιστημονικής έρευνας, τΙ 
αποσκευές κουβαλούσατε 
μαζί σας; Η προετοιμασία που 
σας έδωσε η μικρή σας πα
τρίδα πόσο σας βοήθησε; 
-Με βοήθησε σημαντικά σε 

πολλούς τομείς. Και το mo ση
μαντικό, ίσως, είναι το εξής -
κι είναι εδώ ίσως η διαφορά 
μου από τους Άγγλους ιατρούς: 
Στην Αγγλία παρ' όλο που 
υπάρχει δωρεάν εκπαίδευση, 
αν κο ι τάξεις τα μέλη τους, σ' 
ένα μεγάλο τους μέρος, προέρ
χονται από τα ανώτερα κοινω
νικά στρώματα. Αυτό μου κί
νησε από την αρχή την πε
ριέργεια. Πώς είναι δυνατό σε 
μια χώρα, όπου υπάρχει δωρε
άν παιδεία να υπάρχει τέτοια 
απόσταση μεταξύ των κοινω
νικών στρωμάτων στο σώμα 
των φοιτητών; Σε αντίθεση με 
την Κύπρο, όπου παρ' όλο, που 
δεν είχαμε Πανεmστήμιο, αν 
κοιτάξεις τους φοιτητές μας οι 
περισσότεροι προέρχονται από 
τα πιο φτωχά κοινωνικά στρώ
ματα. Ο λόγος είναι απλός m
στεύω. Το επίπεδο των κρατι
κών σχολείων, δημοτικής και 
μέσης εκπαίδευσης, είναι πολύ 
χαμηλό στην Αγγλία. Κάποιος 

για να μπορέσει να μπει σε 
Πανεπιστήμιο θα πρέπει να 
φοιτήσει από μικρός σε ιδιωτι
κές σχολές πολλές από τις 
οποίες κοστίζουν 3 και 4 χι
λιάδες λίρες τον χρόνο. Έτσι 
παραμένει στα χέρια των mo 
πλούσιων στρωμάτων του 
πληθυσμού το δικαίωμα της 
εισδοχής στα Πανεmστήμια. 

Σ' εμάς η κατάσταση είναι 
διαφορετική . Επειδή έχουμε 
πολύ καλά Δημοτικά και Γυ
μνάσια, τα φτωχότερα στρώ
ματα του λαού με το κέντρισμα 
που υπάρχει να ξεφύγουν από 
την μοίρα τους, πηγαίνουν σε 
ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύ
ματα. Έτσι η μεγάλη πλειο
ψηφία των επιστημόνων της 
Κύπρου έχει λαϊκή προέλευ
ση. 

• Η γενέτειρα σας είναι η 
Πάφος. Νιώθετε να χρωστάτε 
κάτι στους δασκάλους σας 
λ.χ., στο σχολείο όπου φοιτή
σατε, σε κάποιο συγκεκριμένο 
πρόσωπο, που να σας έσπρω
ξε σ!Ις ανώτερες σπουδές; 

- Χρωστώ στην Πάφο, χρω
στώ στους δασκάλους μου, 
στην οικογένεια μου, στον πα

τέρα μου ένα τρόπο σκέψης, ο 
οποίος με κάνει διαφορετικό 
από τους Άγγλους. Πήγα σε 
σχολεία όπου φοιτούσαν παι
διά απ' όλα τα κοινωνικά 
στρώματα, μεγάλωσα σε οικο
γένεια, που δινόταν ιδιαίτερη 
έμφαση στη συμπεριφορά. Ο 
πατέρας μου ήταν άνθρωπος 
από χωριό, άνθρωπος του λα
ού. 

• Από ποΙο χωριό; 
· Από τον Άγιο Δημητριανό, 

ένα από τα πιο μικρά χωριά της 
Πάφου. Ο πατέρας μου, θυμά
μαι, μ· έπαιρνε μαζί του όταν 
επισκεπτόταν τα χωριά. 

· Ήταν και βουλευτής ... 
- Ναι και εκλεγόταν σαν 

ανεξάρτητος... Είχαν μείνει 
μέσα μου αυτές οι αξίες της 
aπλότητας, της κοινωνικότη
τας, -κάτι που μ' έκανε κάπως 
διαφορετικό εδώ από τους άλ
λους γιατρούς, που ακριβώς 
επειδή έβγαιναν από mo ψηλά 
κοινωνικά στρώματα το έβρι
σκαν πολύ δύσκολο να επικοι-

νωνήσουν με τους ανθρώπους. 
• Έχεις τον χρόνο να διατη

ρείς επαφή με την Κύπρο; 

Επισκέπτεσαι συχνά την Πά· 
φο; 

- Δυστυχώς όχι. Μια ίσως 
φορά τον χρόνο για τρεις
τέσσερις μέρες. Για πάνω από 
Ι Ο χρόνια δεν έχω κάνει διακο
πές. Παρακολουθώ, όμως, το τί 
γίνεται μέσα από τις εφημερί
δες. Μ' ενδιαφέρει πολύ η πο
ρεία του προβλήματος μας ... 
Τα πρώτα δέκα χρόνια που 
ήμουν εδώ, ήμουν πολύ αναμε
μειγμένος στο φοιτητικό κίνη
μα και τα προβλήματα της πα
ροικίας. Αργότερα, όμως, όπως 
αντιλαμβάνεστε, οι δυνατότη
τες ελεύθερου χρόνου περιορί
στηκαν πολύ. Όσο περνούν, 
όμως, τα χρόνια, όσο και να 
'ναι παράξενο, παρουσιάζομαι 
mo Κύπριος! Κι αυτό φαίνεται 
κι από την αγγλική , που μιλώ 
καθημερινά. Αντί να την μιλώ 
με την σωστή, αγγλική προφο
ρά, την μιλώ σαν Κύπριος. 
Ίσως αυτό να προέρχεται από 
την έγνοια που έχει ο κάθε με
τανάστης σε μια χώρα να δια
τηρήσει την πολιτιστική του 
ταυτότητα. Διατηρώ επίσης, 
πρέπει να σας πω, το κυπριακό 
μου διαβατήριο παρ' όλο που 
μου δημιουργεί κάποια προ
βλήματα στο αεροδρόμιο. Ολ' 
αυτά αποτελούν έκφραση της 
δικής μου απόφασης ν' αποδει
κνύω στον εαυτό μου και να 
του υπενθυμίζω, ότι είμαι Κύ
πριος! 

• Πώς βλέπετε την πορεία 
του τόπου μας; Πώς βλέπετε 
το πρόβλημα μας στον βαθμό, 
που μπορείτε να το παρακο

λουθείτε; 
- Δυστυχώς πιστεύω, ότι οι 

δυνατότητες εξεύρεσης μιας 
λύσης όπως θα την ήθελα εγώ, 
είναι πολύ περιορισμένες. Δη
λαδή το όνειρο ότι θα επιστρέ
ψουμε σε μια κατάσταση, όπως 
ήμασταν πριν το '60. Πρέπει σε 
σχέση μ' αυτά ν' αναφέρω ότι 
όταν ο πατέρας μου είχε συλ
ληφθεί από τους Άγγλους και 
πήγε στα κρατητήρια, είχαν 
ζητήσει τότε με υπογραφές 
πολλοί Τουρκοκύπριοι από τα 
χωριά της Πάφου από τον Άγ
γλο Κυβερνήτη ν' αφεθεί ελεύ
θερος. Ο πατέρας μου, συχνά 
μου έλεγε, ότι είχε περισσότε
ρους Τούρκους πελάτες από 
'Ελληνες. Είχε μεγαλώσει μαζί 
με Τουρκοκύπριους ... Αυτό τ' 
όνειρο, ότι θα επανέλθουμ& σ' 
αυτή την κατάσταση είναι 
ανέφικτο! 

Πρέπει κατά την άποψη μου 
να συνειδητοποιήσουμε, ότι 
έχουν γίνει μεγάλα λάθη κυ
ρίως, mστεύω, από δικής μας 
πλευράς και αν δεν το ανα
γνωρίσουμε αυτό δεν θα μπο-

ΤΟ ΒΗΜΑ13. 

ρέσει να ενωθεί και πάλι το 
νησί. Μπορεί, φυσικά, να 
εξευρεθούν κάποιες φόρμου
λες που να ονομάζουν μια δι
χοτόμηση ενωμένη Κύπρο, σε 
τελευταία, όμως, ανάλυση, 
στην βάση αυτών των λύσεων 
θα είναι η διχοτόμηση. 

• Αντιλαμβάνομαι, ότι εδώ 
στο Λονδίνο υπάρχουν κά· 
ποιες δυνατότητες για επαφή 
με Τουρκοκύπριους. Πώς 
βλέπετε τις δυνατότητες 

επαναπροσέγγισης με το σύ
νοικο στοιχείο και της από 
κοινού αντιμετώπισης των 
προβλημάτων της Κύπρου; 

- Για μένα το θέμα επανα
προσέγγιση είναι καθημερινή 
υπόθεση . Γίνεται την κάθε μέ
ρα εδώ στον διάδρομο του Νο
σοκομείου. Κάθε μέρα θα δω 
τουλάχιστον μια Τ ουρκοκύ
πρια, που πολλές φορές μου 
μιλούν στα ελληνικά. Δεν 
φαίνεται να έχουν κανένα 
πρόβλημα για τ' ότι έρχονται 
σ' ένα Ελληνοκύπριο γιατρό. 
Και μάλιστα το βλέπω, ότι 
νιώθουν καλά για τ' ότι είμαι 
Κύπριος, μ' εμmστεύονται πε
ρισσότερο από ένα Άγγλο. 
Έχω επίσης τακτικά επαφή με 
Τούρκους γιατρούς από την 
Τουρκία, που έρχονται για 
εκπαίδευση στην μονάδα μου. 
Έρχονται επίσης ασθενείς 
από την Τουρκία για να με 
δουν. 

Πέραν, όμως, από τον δικό 
μου χώρο μέσα στ1J_ν κυπριακή 
παροικία του Λονδίνου ι
τουργεί συνεχώς μια επαφή 
μεταξύ Ελληνοκυπρίων και 
τουρκοκυπρίων. 

Εκείνο, πιστεύω, που δεν 
έχουν καταλάβει πολλοί πολι
τικοί μας στην Κύπρο είναι ότι 
επαναπροσέγγιση στις σημε
ρινές συνθήκες δεν σημαίνει 
εmστροφή των Τουρκοκυ

πρίων κάτω από ένα ελληνο
κυπριακό καθεστώς. Δεν πρέ
πει επίσης να υπολογίζουμε, 
ότι επειδή οι Τουρκοκύπριοι 
είναι mo φτωχοί θα θελήσουν 
να μπουν κάτω από τους Έλ
ληνες. Πρέπει να συνειδητο
ποιήσουμε το αίσθημα ανα
σφάλειας των Τουρκοκυ
πρίων. 
Το θέμα αυτό το έχω συζη

τήσει επανειλημμένα με 
Τουρκοκύπριουςεδώ, που μας 
αντιμετωπίζουν μάλιστα 
αδελφικά και θέλουν να ξα
ναζήσουν μαζί μας αλλά αι
σθάνονται ανασφάλεια σε 
βαθμό που προτιμούν να πα
ραμένουν κάτω από τα τουρ
κικά στρατεύματα και κάτω 
από χειρότερες οικονομικές 
συνθήκες παρά αν ήταν σε μια 
ενωμένη Κύπρο. 

Τις ευθύνες δυστυχώς τις 
φέρουμε εμείς κι όχι μόνο συ-

•• 

γκειφιμένη ομό.δα εξτρεμι
στών σλλά και προοδευτικές 
δυνάμεις, που ότάν είχαν την 
δυνατότητα δεν κατόρθωσαν 
να περιορίσουν τις ενέργειες 
των εξτρεμιστών. Δεν είναι αρ
κετό να λέμε, πάντα, πως φταίει 
κάποιος άλλος! 

• Γίνεται κ. Νικολαίδη αξιο· 
ποίηση των δικών σας, συ· 

γκεκριμένα, ερευνών από 
πλευράς Κύπρου; 
-Το Μακάρειο Νοσοκομείο 

έστειλε γιαiρούς που εκπαι
δεύτηκαν εδώ. Θα 'θελα, όμως, 
με την ευκαιρία αυτή να τονί
σω, ότι τουλάχιστον στον δικό 
μου τομέα, της ενδομητρικής 
ιατρικής, η Κύπρος θα πρέπει 
να είναι περήφανη. Δεν έχουμε 

να ζηλέψουμε ακόμα και την 
Αγγλία. Το Ινστιτούτο Νευρο
λογίας, το ινστιτούτο προγεν
νητικής διάγνωσης, Μεσογεια
κής Αναιμίας, το Μακάρειο, 
είναι από τα καλύτερα στον 
κόσμο. Σ' α'Ότό τον τομέα 

έχουν γίνει σωστές ενέργειες, 
έχουν συντονιστεί οι ενέργειες 
της Κυβέρνησης, της Εκκλη
σίας, του λαού για ν' αγορα
στούν τα σωστά μηχανήματα, 
να δημιουργηθούν οι κατάλ
ληλοι χώροι και να εκπαιδευ
θούν σωστά οι ιατροί. 
Στον τομέα του Πανεmστη

μίου θα ήθελα να δω περισσό
τερα. Θα το ήθελα να διαπρέψει 
σαν ένα διεθνές Πανεmστήμιο. 
Νομίζω έχουν γίνει λάθη σ' 
αυτό τον τομέα για πολιτικούς 
λόγους. Θα μπορούσε το μο
ντέλο λ.χ. του αμερικανικού 
Πανεmστημίου στον Λίβανο 
να χρησιμοποιούνταν σαν μο

ντέλο του δικού μας Πανεm
στημίου. Ελπίζω μακροπρόθε
σμα αυτό να γίνει, να εξελιχθεί 
σε διεθνές Πανεπιστήμιο, να 
εξελιχθεί από ένα ίδρυμα εκ
παίδευσης σ' ένα ίδρυμα έρευ
νας γιατί μόνο αν γίνει το Πα
νεmστήμιο Κέντρο Ερευνών θα 
μπορέσει να ελπίζει, ότι θα 
προσελκύει καλούς επιστήμο
νες, Κύπριους, από το εξωτερι
κό. Δεν θα 'λεγα, ότι αυτό 
συμβαίνει σήμερα σλλά υπάρ

χει μεγάλος κίνδυνος αν ο 
σκοπός του Πανεmστημίου δεν 
είναι να μετατραπεί σε Κέντρο 
Ερευνών να καταλήξει όπως τα 
πανεπιστήμια της Ελλάδας, 
όπου δεν γίνεται έρευνα. 

- Γενικά, κ. Νικολαίδη, είστε 
αισιόδοξος για το μέλλον της 

Κύπρο; 
- Πιστεύω, ό'tι ο κυπριακός 

λαός έχει αποδείξΕι ~ην δύναμη 
του να εmβιώνει κάτω από 
τρομακτικά δύσκολες συνθή
κες. 

Πρέπει να 'μαστε περήφα
νοι, ότι το επίπεδο ζωής στην 
Κύπρο, το επίπεδο εκπαίδευ
σης, η ιατροφαρμακευτική πε
ρίθαλψη, σε πολλούς τομείς 
γενικά βρισκόμαστε ψηλά. Δεν 
έχουμε να ζηλέψουμε σ' αυ
τούς τους τομείς. 
Από την άλλη, όμως, θα πρέ

πει να 'χουμε τα μάτια μας 
ανοιχτά να ξεφεύγουμε από τη 
νησιώτικη νοοτροπία που 
έχουμε πολλές φορές. Ότι δη
λαδή επειδή είμαστε το κέντρο 
της γης, κάποιοι άλλοι θα μας 
λύσουν τα προβλήματα μας. 
Ή ακόμα, ότι για τα προβλή
ματα που αντιμετωπίζουμε, 
κάποιοι άλλοι έχουν σε μεγάλο 
βαθμό την ευθύνη. Αυτές οι 
απόψεις είναι, νομίζω, αφελείς 
γιατί οδηγούν στο συμπέρασμα 
ότι κάποιοι άλλοι θα λύσουν 
τα προβλήματα μας. Οπόταν, 
ας μένουν τα πράγματα όπως 
έχουν! Μόνο αν συνειδητο
ποιήσουμε τις δικ:ές μας ευθύ
νες θα προσπαθήσουμε να 
βρούμε τους τρόπους για την 
επίλυση των προβλημάτων 
μας! 
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